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ellátásába, például diagnosztikai 
vizsgálatokba, mint a kollégium-
építésbe. De nem adjuk fel - csak a 
helyszín változik, Újszeged helyett 
Öthalmon építkezünk. 

Mint ismert, az öthalmi volt 
orosz laktanya néhány épületé-
ben már korábban kialakítottak 
diáklakásokat. Az új egyetemi el-
képzelések arról szólnak, hogy be-
fektető bevonásával további, je-
lenleg használaton kívüli épüle-
tekből alakítanak ki új kollégiumi 
részlegeket. Ugyanesak vállalko-
zói közreműködéssel újítanák fel 
a már meglévő kollégiumokat is. 

Az eredetileg tervezett prog-
ramban a KESZ Kft. építette vol-
na föl a Temesvári körúti új kol-
légiumot és az új öthalmi diákla-
kásokat. - Legutóbbi tárgyalása-
ink alapján valóban az öthalmi 
építkezések terve került túlsúly-
ba - mondta Csada Lászlóné. A 
KÉSZ Kft. vállalkozási vezérigaz-
gatő-helyettese szerint a KESZ 
legfrissebb, októberben tett aján-
lata megfelel a pályázati felhívás 
feltételeinek, egyszersmind fi-
gyelembe veszi, hogy az egyetem 
elsősorban Öthalmon kíván új 
kollégiumi lakásokat kialakítani. 
- Az ajánlatunk az árakat tekint-

DEBRECEN 
ELŐNYE 
A PPP konstrukcióban egy 930 
személyes új kollégium létesül 
Debrecenben: a Hunép Univer-
sal Rt. nyerte a közbeszerzési 
pályázatot, az idén megkezdett 
építkezés jövőre be is fejező-
dik. A konstrukciónak az a lé-
nyege, hogy a befektető cég 
saját finanszírozásban felépíti 
és üzemelteti a diákszállót -
az egyetemé a „feltöltés", a la-
kókkal való benépesítés koc-
kázata. A Hajdúság főváros-
ában ez azért nem túl nagy ri-
zikó, mert az új kollégium is 
közel lesz az egyetemi épüle-
tekhez. Ez a campus előnye. 

ve nem tér el számottevően más 
egyetemi városokban - Debre-
cenben, Miskolcon - kollégium-
építésre vállalkozó cégekétől. Re-
méljük, hogy sikerrel folytatjuk a 
tárgyalásokat, hiszen cégünk 
már komoly összeget fektetett a 
tervezési munkákba. 

S. E. 

Az oldal az Oktatási Minisztérium támogatásával készült. 

Újszegeden egyelőre nem épül kollégium, de Öthalmon lesznek új diáklakások 

Privát partnert a felújításokhoz is keres az egyetem 

Hallgatók az öthalmi diákszálláson. Új lakásokat alakítanak ki Fotó: Karnok Csaba 

A Szegedi Tudományegyetem 
(SZTE) Újszegedre, a Tfcmesvári 
körútra álmodott új kollégiu-
mát a kormányprogram kere-
tében, privát partner közremű-
ködésével szerették volna fel-
építeni. Bár a tárgyalások még 
folyamatban vannak a közbe-
szerzési pályázaton nyertes cég-
gel, új kollégiumi helyek va-
lószínűleg nem Újszegeden, ha-
nem Öthalmon lesznek. 

— Más egyetemi városokban, pél-
dául Debrecenben vagy Miskol-
con, ahol campusszerűen helyez-
kednek el a meglévő egyetemi épü-
letek, kevéssé kockázatos a PPP 
konstrukcióban kollégiumot épí-
teni - mondja Rácz Béla profesz-
szor, az SZTE stratégiai rektorhe-
lyettese. - Szegeden nincs campus, 
az épületeink szanaszét vannak a 
városban. Ráadásul itt nem tűnik 
piacképesnek olyan diákszállás, 
amelynek a lakásaiért áfával 
együtt majdnem ötvenezer forin-
tot kell fizetni. Ennyiért - mond-
juk a külföldi hallgatók - szállodá-
ban is lakhatnak. De ha nem szál-
lodában, akkor albérletben, ennél 
jóval olcsóbban is. Vagyis a mi ese-
tünkben a privát partner, a befek-
tető vállalkozó talán nagyobb 
eséllyel vonható be mondjuk az or-
voscentrum bizonyos funkcióinak 

Magyar Bálint cáfolta az egyetemek privatizációjáról terjedő híreket 

Az oktatási miniszter 
nagyobb önállóságot ígér 

A ságváris Tarcsay Tamás és Farkas Zoltán külön rovatot szerkeszt 
a Sulinet Digitális Tudásbázisban Fotó: Karnok Csaba 

Digitális tananyagok 
az interneten 

Novemberben parlament elé 
kerülhet a felsőoktatási törvény 
módosítása. A több fórumon is 
megvitatott törvénytervezet 
négy pillérre épül: a képzési 
rendszer átalakítása, az intéz-
ményirányítás-rendszer re-
formja, a hallgatói jogok kibő-
vítése és a felsőoktatási infrast-
ruktúra fejlesztése. 

lyozta: „Az egyetemek, főiskolák 
által kínált képzések törvényileg 
sem kerülhetnek át a magán-
szektorba, de az intézményt irá-
nyító testület döntése nyomán 
ezentúl lehetőség nyílik egyes lé-
tesítmények, mint például a kol-
légiumok, sportcsarnokok vállal-
kozói üzemeltetésére." 

Az Európai Unió felsőokta-
tás-politikáját összehangoló Bo-
lognai Nyilatkozat kapcsán az 
oktatási miniszter megemlítette: 
a MAB szeptember végéig 78 
uniókompatibilis szak indítását 
engedélyezte hazánkban. Marig 
Béla felsőoktatási helyettes ál-
lamtitkár a bolognai folyamattal 
kapcsolatban kiemelte: „A lineá-
ris, egymásra épülő fokozatokat 
adó rendszer leglényegesebb ele-
me, hogy a tömegképzéssel pár-
huzamosan biztosítja az elitkép-
zés szakmai feltételeit is." 

Főszerepben 
a teljesítmény 

Magyar Bálint: A felsőoktatási intézmények a jövőben saját sza-
kállukra vállalkozási tevékenységet folytathatnának, hitelt vehet-
nének fel, s meglévő ingatlanjaikat is értékesíthetnék 

saját szakállukra vállalkozási te-
vékenységet folytathatnának, hi-
telt vehetnének fel, s meglévő in-
gatlanjaikat is értékesíthetnék. 
Újságírói kérdésre, miszerint 
nem tartanak-e attól az Oktatási 
Minisztériumban, hogy a törvény 
elfogadása esetén bizonyos szitu-

. ációkban az intézmények kényte-
lenek lesznek kiárusítani vagyo-
nukat, Magyar Bálint így vála-
szolt: „A nagyobb önállóság, az 

autonómia erősítése természete-
sen nagyobb felelősséget, racioná-
lis költségvetést követel még a fel-
sőoktatás szereplőitől: az intéz-
mények addig nyújtózkodhatnak 
majd, ameddig a takarójuk ér." 

78 uniókompatibilis szak 
Az oktatási miniszter határo-

zottan cáfolta a felsőoktatási in-
tézmények privatizációjáról ter-
jengő „rémhíreket". Hangsú-

Magyar Bálint elmondása sze-
rint a törvénytervezetben a telje-
sítményelvűség kiemelkedő sze-
repet kap. Korábban szerepelt 
ugyan benne egy olyan passzus 
is, mely szerint az egyetemi ta-
nárok és docensek kinevezését 
nyolc, illetve négy év után újra 
meg kellene hosszabbítani, ám a 
különböző oktatói szakszerveze-
tek heves tiltakozására ez a kité-
tel kikerült a javaslatból. Alihoz 
azonban ragaszkodik az oktatási 
tárca, hogy a jelenleg is határo-
zott időre kinevezett adjunktu-
sok és tanársegédek csak akkor 
maradhassanak az intézmény 
kötelékében, ha bizonyos tudo-
mányos szintet - csakúgy, mint 
Nyugaton - meghatározott időn 
belül teljesítettek. Az oktatási 
tárca vezetője rámutatott a diffe-
renciált bérek időszerűségére is: 
„Nem lehet a potenciális No-
bel-díjas oktatónak, kutatónak 
közalkalmazotti bért adni, mint 
ahogyan nem kaphat mindenki 
egyformán Nobel-díjas fizetést 
sem. Differenciálni kell, még-
hozzá az oktatói vagy kutatói tel-

' jesítmény alapján." 
SZEGHALMI BALÁZS 

Az Oktatási Minisztérium (OM) 
a hatékonyabb oktatás, tanulás 
érdekében nemrég új adatbázis-
rendszerrel bővítette a Sulinet 
portálját. A Sulinet Digitális Tu-
dásbázis a folyamatos bővítés se-
gítségével naprakész és értékálló 
tan- és segédanyag lesz a jövőben. 

Az OM új szolgáltatással bőví-
tette a Sulinet honlapját, amely-
nek célja a hatékonyabb oktatás 
és tanulás segítése. A Sulinet Di-
gitális Tudásbázis (SDT) névre 
keresztelt internetes tartalom-
szolgáltatás digitalizált tananya-
gait, oktatást kiegészítő elemeit 
minden tanár és diák szabadon 
letöltheti, felhasználhatja. Ezen-
kívül - szakmai kontroll mellett 
- minden pedagógus szabadon 
bővítheti a webes felületet, így az 
naprakész és értékálló lesz. 

•9 Az SDT 
segítségével 
érdekesebbé, 
látványosabbá 
válhat a 
matematika-
oktatás 
Tarcsay Tamás tanár 

Idén szeptembertől földrajz és 
történelem témakörben váltak 
hozzáférhetővé az elektronikus 
tan- és segédanyagok, majd év 
végéig további nyolc tantárggyal 
bővül ezek köre. 

A szegedi Ságvári Endre Gya-
korló Gimnázium matematikata-

Magyar Bálint oktatási miniszter 
a felsőoktatási intézmények auto-
nómiájáról szólva egy sajtóbeszél-
getésen kifejtette: az új felsőokta-
tási törvénytervezet - minden hí-
reszteléssel szemben - az eddigi-
nél sokkal nagyobb függetlenséget 
biztosítana az intézményeknek. 

Autonóm kérdések 
A mostani gyakorlattól eltérően 

miniszteri hatáskörből intézmé-
nyi hatáskörbe kerülne egyebek 
mellett a karok alapítása, (az új 
rendszerül alap- és mesterszakok 
indítása - a Magyar Akkreditációs 
Bizottság (MAB| ajánlása alapján 
- , a gazdasági főigazgató kinevezé-
se, valamint az egyetemek, főisko-
lák szervezeti és működési sza-
bályzatának elfogadása. A tör-
vénytervezet szerint ezeket a dön-
téseket minden esetben az adott 
intézmény Irányító Testülete (IT) 
hagyná jóvá, amelynek elnöke a 
mindenkori rektor lenne. 

Az új felsőoktatási törvény ja-
nuártól lehetőséget adna arra is, 
hogy a szabadabb gazdálkodás, az 
intézményfejlesztések elősegítése 
érdekében a magyar egyetemek, 
főiskolák egyebek mellett gazda-
sági társaságot, alapítványt, kht.-t 
is létrehozhassanak, vagy saját 
vagyonukat, bevételeiket állam-
papírba fektessék. A felsőoktatási 
intézmények emellett a jövőben 

Oktatási 
M i n i s z t é r i u m 

nára, Tarcsay Tamás, aki az 
SDT-programhoz is kapcsolódó 
szakrovat szerkesztője, kérdé-
sünkre elmondta: bár az SDT 
matematikaanyaga még nem ke-
rült fel a Sulinet honlapjára, szá-
mos előnyt vár tőle. Segítségével 
érdekesebbé, látványosabbá vál-
hat a matematikaoktatás, hiszen 
olyan vizuális megoldásokat, ani-
mációkat kínál, amelyek „meg-
fogják" a diákok fantáziáját. Az 
adatbázis emellett nem szorít 
kordába: minden tanár rugalma-
san azt és annyit használ fel belő-
le hozzá az óráin, amit és ameny-
nyit jónak lát. A feladatbankon 
kívül egy kattintással akár mate-
matikusok életrajzai vagy éppen 
bizonyítási eljárások is bemutat-
hatok lesznek majd általa. 

Farkas Zoltán, az iskola törté-
nelemtanára és a sulinetes szak-
rovat vezetője az SDT-n már el-
érhető történelemanyagról szól-
va kiemelte, hogy általa a külön-
böző szinten álló tanulókat 
könnyebb lesz majd differenciált 
tudáshoz juttatni, és az idei tan-
évtől bevezetett kétszintű érett-
ségi elvárásaihoz is remekül ido-
mul a rendszer. Tudomása sze-
rint az eddig megjelent anyagok 
köre is jelentősen bővülni fog. 

T.R. 


